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I. Bevezető 

 

Ez a füzet könnyen érthető nyelven íródott. 

 

Az értelmi fogyatékos embereknek segít, 

hogy az őket érintő dolgokat 

könnyen megértsék. 

 

A füzet könnyen érthetővé teszi a  

fontos jogi szavakat. 
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II. Fogalmak 

 

1.Jogképesség 

 

Minden embernek vannak jogai és 
kötelezettségei. 

Jogod van az élethez, egészséghez. 

 

 

 

 

 

 

 

2. Cselekvőképesség 

 

Cselekvőképes vagy, ha a törvény vagy  

a bíróság nem korlátoz. 

A cselekvőképes ember egyedül vásárolhat 

és dolgozhat is. 
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3. Cselekvőképtelen állapot 

 

A cselekvőképtelen embernek hiányzik a 
belátási képessége. 

A belátási képesség azt jelenti, hogy 

tudod a döntéseid következményét. 

 

 

 

 

4. Cselekvőképesség részleges 
korlátozása 

 

Vannak olyan emberek, akik sok dologban 

nem tudnak egyedül dönteni. 

A döntésben a gondnok segít nekik. 

 

A cselekvőképességében 

részlegesen korlátozott személy 

gondnokság alatt áll. 
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Gondnokság alatt 

nagykorú személy állhat. 

Nagykorú az, aki elmúlt 18 éves. 

 

Ha közötted és a gondnokod között vita van, 
a gyámhatóság dönt. 

 

 

 

 

 

 

A gondnokod nélkül is dönthetsz néhány 
dologban. 

A pénzed kis részét megkapod. 

Elmehetsz ételt vásárolni a boltba. 

Ajándékot vehetsz. 
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5. Cselekvőképesség teljes korlátozása 

 

Cselekvőképességében teljesen korlátozott 
az a személy,  

aki semmiben nem dönthet egyedül. 

 

Csak akkor korlátozhatják teljesen a 
cselekvőképességet,  

ha nincs más lehetőség.  

 

A cselekvőképtelen személy helyett  

mindig a gondnoka dönt. 

 

A gondnok meghallgatja a 
cselekvőképességében korlátozott személyt, 
mielőtt dönt.  

 

Figyelembe veszi, amit mond.  
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6. Gondnok 

 

A gondnok az a személy, aki figyel rád. 

Mindig melletted van. 

 

 

 

 

 

 

 

 

Segít boltba menni, a kasszánál ő fizet. 

Jól bánik a pénzeddel. 

 

Segít befizetni a számlákat, 

mert neked nem lehet olyan sok  

saját pénzed. 
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7. Gondnok tevékenysége 

 

A gondnok mindig segít neked.  

Mindig számíthatsz rá.  

Azt akarja, hogy jól érezd magad. 

 

A gondnok nem bánthat téged. 

Ha bántott, azt ne titkold el!  

Mondd el az embereknek! 

 

Ha gondod van, szólj a gondnoknak!  

Ő segít neked.  

Ez a feladata. 

 

A gondnok használja a pénzed.  

Te megmondod neki, hogy mit vegyen 
neked. 

A gondnok megveszi a pénzedből. 

 

A gondnok leírja, hogy mit vesz a 
pénzedből. 

Ezt te megnézheted.  

Le is fénymásolhatod. 
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8. Gondnokság 

 

A gondnokság a nagykorú személyek 
törvényes képviseletét jelenti. 

 

Nagykorú az a személy, aki elmúlt 18 éves. 
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9. A gondnokság alá helyezés 
kezdeményezése 

A segítő társadat nem te választod meg. 

Nem te jelölöd ki magadnak.  

 

A bíróság keres olyan személyt, 

aki alkalmas a feladatra. 

 

Alkalmas azt jelenti, hogy 

meg tudja oldani a feladatot. 

 

Te akkor kapsz segítő társat, ha  

nem tudsz önálló lenni. 

 

A segítő személyt az élettársad, 
házastársad, testvéred kérheti. 

 

A gyámhatóság és az ügyész is 
kezdeményezheti a gondnokság alá 
kerülésedet. 

A gyámhatóság megvéd és felügyel. 
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